
HENDRIK de JONG, HENK van VEEN, WAlQ(j§l IN DE WERELD IS BETER DAN DE DROOM VAN
HET KLOOSTER interview met Anco Wigboldus.

Änco Wigboldus werd in 1900
te Zuidhorn geboren. Al vroeg ontwik
kelde zich bij hem een grote belang
stelling voor architectuur en kunst.
Nadat hij zich in de schilderkunst be- .
kwaamd had, volgde een leven van hard
werken. Na veel omzwervingen en tegen
slagen, kreeg het leven van de kunste
naar een beslissende we ding door een
ontmoeting met de duitse kasteelheer
Wolfgang von Alvensleben. Wigboldus
voerde de opdracht een kasteel van z
zijn geslacht uit te beelden naar wens
uit. Maar belangrijker nog was dat een
geheel eigen stijl wortel schoot, nl
het uitbeelden van kastelen in vogel
vlucht. Snel begonnen nu de opdrachten
van duitse Fürsten binnen te komen om
hun heerlijkheden in beeld te bewaren.
Wigboldus leerde het leven van de duit
se adel van zeer nabij kennen.

Hoewel hij vele jaren als
tekenleraar werkzaam was, bleef zijn
grootste liefde uitgaan naar de kunst.

De mediamiek geleide kunste
naar sprak openhartig met Groniek over
zijn dromen, zijn teleurstellingen en
zijn triomfen.
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OVer zijn jeugd.
Dat was een geëxalteerde

tijd, die in mijn jeugd nog zo was,
dat kastelen niet hoog genoeg waren
en eigenlijk in de hemel moesten ein
digen. Een van de fantasieën uit mijn
jeugd was dat de ridder de stad moet
bezoeken, waar hij zijn intellect
moet verscherpen. Dan reist hij van
de stad weer naar een kasteel, om
daarna een draak te verslaan. En dan
eerst komt het "Huis der Huizen" te
voorschijn, het "Huis met de vele
woningen" •

In mijn jeugd al wilde ik
dromen realiseren. Je kunt natuur
lijk niet alle meesters dienen. Als
kunstenaar ben je misschien zo ver
liefd op zoveel mogelijkheden dat
je verw~rd raakt, en je soms het ge
voel hebt dat de engel moet komen om
je uit de brandende stad der vele
mogelijkheden weg te helpen.

OVer zijn romantische verbeelding
van du~tse kastelen.

Als ik de bejaarde bewoon
ster daar zo zie, dan wil ik graag
haar wereld bewaren. Ik wil graag
een tekening maken: daar wandelt ze,
daar komt ze de paarden tegen, daar
komt ze de zwanen tegen en als ze op
de hof loopt ••• oh! daar zijn men
sen bezig het dak te dekken. Daar k
komt het bezoek aan, haar erfgenaam
komt met de auto het erf op rijden.
Ik wil dan graag dat verhalende
beeld bewaren.

Hoe bent u ertoe gekomen kastelen in
vogelvlucht uit te beelden en bent u
daarin uniek?

Uniek is een dik woord.Ik
heb geloof ik, nauwelijks collega's
op mijn terrein. Hoogstens misschien
de heer Hofker. Die doet het niet
vanuit de lucht, maar tekent heel
prettig kastelen.

Ik had altijd veel liefde
voor de architectuur en in 1929 kreeg
ik een opdracht om in Italië copiëen
te maken voor een familie. Daarmee
kon ik het geld verdienen om mijn ar
chitectuurstudies een beetje te bot
vieren. Ik ben het architectenberoep
ontweken hoewel iedereen zei: "Je
zou architect moeten worden



met jouw liefde voor de architektuur".
~0.?-'- l,;.-t commandC'. te voeren en al
tijd maar nakijken of de mensen hun
plicht wel doen, om die geldbereke
ningen te maken, dat was mijn talent
niet, dat voelde ik al wel. Toen
ik dacht hoe kan ik dat ooit in mijnm
leven te pas brengen en geen mogelijk
heid zag, toen kwam ik Dr. Udo von
Al'Tonsleben tegen. Hij gaf mij gele
genheid een tekening te maken van een
kasteel uit zijn geslacht voor een
boek dat hij schreef. Het was een heel
boeiend huis. In het boek heb ik il
lustraties gemaakt. Daar waren over
zichten voor nodig, en toen kwamen
wij tot de conclusie dat om het kas 
teel in zijn aanleg en constructie
het beste te begrijpen, men weer zo
als de Fransen d:,:.t altijd deden, het
kasteel met zijn entourage moest uit
beelden.

Hoe gaat het tekenen in vogeLvLucht
in zijn werk?

Jaah, een kwe stie van erva
ring en rondwandeling. Je krijgt dan
het gevoel hoe het allemaal in elkaar
zit. Dat je de hele functie kan over
zien, daar is het om begonnen. En
dat hebben mensen graag van hun hui
zen. U zult wel zeggen, wat een saa
ie piet om dit allemaal te doen,
maar er zit ook een stuk cultuurge
schiedenis in, als het ware een his
torische vastlegging van het oord.
Bovendien moet men architectonisch
belangrijke punten goed laten uitko
men, alles harmonisch verdelen over
het vlak en storende boomgroepen e-
ventueel iets verschuiven.

Kunt u iets verteUen over "DEPLOEG"
(een kring van groninger kunstenaars)
van voor de oorLog?

Weet·u, voor de Tweede We
reldoorlog waren ze allemaal nog een
beetje gegrepen, en dat heeft ook 1
lang geduurd, door het Duits expres
sionisme, waar de leden allemaal
deel aan hebben gehad. En ik was in
Den Haag opgeveed en ik moet zeggen
dat er in mijn geest altijd iets o
vergebleven is - waarschijnlijk ook
door mijn reizen naar Italië - van
de klassicistische grote lijn, van
de stijlen. Ik heb zoveel gevoel
voor discipline meegekregen, dat ik
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niet in alle psychologische zijtak
ken, als zij niet de esthetiek beoog
den, ben meegegaan. Ik was toch wel
echt een estheticus. Ik heb misschien
wel een beetje geleden aan mijn al
te klassiek gevoel. Ik weet nog wel,
dat kwam eens een keer op de Ploeg
tot uiting; toen zaten we te teke
nen en ik gebruikte even bij onge
lük "Grieken". Toen zei een van de
leden:"Ach Anco, de Grieken zijn al
tweeduizend jaar dood~'. Daarmee wou
hij een streep zetten. Ik zei: "Ach
maar Jan, als jij al tweeduizrnd jaar
dood bent, dan leven de Grieken nog.

WeLke figuren uit de PLoeg van die
tijd hebben nog waarde voor u?

Ach, het is zo moeilijk
over die waarden te spreken; zij heb
ben alle hun intieme waarden. Ik heb
zoveel brood-en prestatienijd erva
ren in de kunstenaarswereld dat ik
over die zwakheden helemaal niet
graag praat. Bijvoorbeeld het klein
maken van een ander in de krant, als
ze de macht daartoe kre5en. Zolang
je jong bent, kan een profeet nauwe
lijks geëerd worden in zijn eigen
vaderland, zo wordt hij geremd in
zijn mogelijkheden. Het is een gunst
dat hij uit deze cirkel uit mag
groeien. Ik ben eigenlijk in zekere
zin wel blij dat ik werk doe, dat
niemand misschien wil doen; en daar
door ben ik ook niet benijd. Dat is
een zeer rustge'.Tend idee.

DE WERELD VAN DE DUITSE ADEL

U had ook opdrachten van vorsteLijke
personen, zei u?

Die vorstelijke personen
waren o.a. de Zu Dohna's. De Zu Doh
na's speelden een grote rol vroeger
in de NederL~.nden. De vrouw van Fre
derik Hendrik,u weet wel, heette
Amalia van 301ms. En Christoph zu
Dohna was getrouwd met Ursula van.
301ms, haar zuster. De Dohna's zijn
op last van Frederik Hendrik, die het
zo druk had met oorlog voeren, stad
houder geworden in Orange en later
toen Orange werd opgeheven, zijn ze
via Zwitserland naar Oost-Pruisen
teruggekeerd, waar hun oorspronke
lijke zetel was. Daar 1-)ez~tei\'~e -twee
kastelen, het ene heb ik twee keer
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gd"'lr. .. ,(~ en dat is verbrand. Daar
waren veel Oranjeportretten.

Ik ha.d nooit gedacht dat
lk met hen in verbinding zo~ treden,
maar zij hadden bij hun familieleden
mijn tekeningen gezien en hadden ge
zegd:"Die moet dat doen". En zo ont
stond het Huis Schlobitten en nu ook
Schlodien.

Hoe was de verhouding tot uW duitse
opdrachtgevers?

Wat de strijd tussen Fre
derik de Grote en Voltaire zo ken
merkte dat heb ik altijd onthouden.
Op een zeker moment had Voltaire geen
lust meer om de gedichten van de ko
ning bij te vijlen. Want zo n maje
steit, die gebruikt dan natuurlijk
het talent van Voltaire, begrijpt en
geeft het als zijn eigen. Toen had
Voltaire waarschijnlijk ook wel eens
het gevoel dat hij uitgebuit werd en
hij zei dan è~+' hij geen lust had de
vuile was van de koning te doen.

Voelde u zich soms ook niet een beetje
een Vo ltaiY'e?

Het was natuurlijk een iet
wat wrange reactie van de koning,
toen hij zei:"Als je de citroen hebt
uitgeknepen gooi je de schil weg".
De verhouding van de kunstenaar tot
ziJn opdrachtgever heeft een lange
traditie. Een opbouwend contact in de
samenwerking kan alleen de altijd
dreigende wrijvingen overwinnen, en
zo was het ook hier. Veel mensen zijn
natuurlijk Pruisisch opgevoed in de
oude tijd, die zonder dat begrip niet
kunnen leven. Er was een grote ge
hoorzaamheid. Als je iemand in dienst
had, dan moest hij het karakter van
de heer vertolken en daaraan geen per
soonlijke interpretatie geven. Dat is
wat mij spijt, want ik geef tot de
dood toe persoonlijke interpretaties.

D@rtiger jaren in Duitsland. Oorlogs
dreiging ea oorlog.

Het was een heel moeilijke
periode. Het was in de Huizen natuur
lijk ook zo, dat je niet wist wat je
tegen je heren moest zeggen. Die had
den al de Eerste Wereldoorlog meege
maakt, zoals Von Alvonsleben die drie
jaar ouder was dan ik. Daar was de
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kwestle, dat bijna al die bedienden
S.A. nal.nen waren en hijzelf was
Hauptmann geweest in de vorige oor
log, als heel jong mens. Dan wist
je niet wat je tegen je gasten moest
zeggen. Ja, als er nou een oorlog
uitbtreekt, dan moeten er altijd men
sen zijn die dat ten goede keren,
dus je kunt je niet helemaal afzij-
dig houden. Je moet altijd tot een
garde behoren, die .•.•• eh ja••••
als je onder je bed:enden staat die
dan zo alles dicteren, dan heb je
nièts meer te zeggen. Je moet altijd
in zekere zin, al is het met voor
behoud een positie bekleden. Als je
het gevoel hebt wat menselijk is
moet je daarvoor vechten. Ik heb het
gevoel dat mijn vriend Von Alvons
leben de oorlog mede heeft gebruikt
om zijn mensen te helpen; hij moest
inkwartiering verzorgen. Ik heb brie
ven tot uit Stalingrad waar hij ge
wond Ult weggestuurd is, en toen heb
ik hem nog vaak gezien.

In de oorlog?

Mijn vrienden van de onder
grondse wisten dat ik deze contacten
had en ik vond het leven reuze ge
vaarlijk. Het boek dat we altijd be
loofd haddente zullen uitgeven, daar
was ik mee klaar, maar hij ( Von A.)
nog niet. Toen benauwde het mij in de
oorlog, dat deze op komst zijnde
vrf cht nooit rijpen zou. Ik heb toen
aan de Duitse Wehrmacht geschreven
dat ik met iemand, die net gewond
uit Stalingrad teruggekeerd was werk
maakte. En dat ik graag een bespre
king wilde wat ik met het boek moest
doen voor het geval hij niet levend
uit de oorlog zou terugkeren (hij
heeft de oorlog overleefd). Zo was
ik daarmee bevat, dat men die gelof-
te gestand moest doen. Plotseling
kreeg ik op de verjaardag van Von Al
vonsleben, dat was voor mij als het
ware ook een teken, een brief van de
Wehrmacht. Ik kreeg met onmiddelijke
ingang verlof om drie dagen naar Duits
land te gaan. Ik heb mijn ouders ge
zegd dat ik naar Den Haag ging, en
ik heb mijn vrienden van de onder
grondse gezegd:" Ja, ik sta voor dat
geval". En ze zeiden:"Ja, je moet er
heen gaan". Toen heb ik midden in de
oorlog dat nog met mijn vriend kun-
nen bespreken. Daar is het boek uit
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voortgekomen. ("Alvonslebensche Bur
gen und 1andsitze", Dordtmund, 1961).
Omdat hij moest vluChten van zijn
goederen, heb ik hem aangemoedigd
dat we het toch deden.

Hoe was uw verhouding tot de adel
na de oorlog?

Die verhouding met mij was
dezelfde. Zij zijn mij reuze dankbaar
geweest, dat ik zoveel cultuurwaarden
gered heb door de tekeningen. Ik had
alles in beeld gered, wat zij ver
loren hadden. De familie Von Alvons
leben verloor alles. Het werk dat ik
deed stond buiten de oorlog.

De adel had een zware slag gehad. Was
het te merken dat ze sterk verpauperd
waren?

Ach weet u, ze hadden zo'n
bewustzijn van levensstijl, dat ze
ondanks alle soorten behoeftigheden
hun houding nog wisten te bewaren.
Maar als ik in 1utzburg kwam, bij
Fürst zu Inn und Knyphausen, dan was
het huis overvol van vluchtelingen.
Mensen die nog volledig het oude kei
zerrijk hadden meegemaakt. Als ik daar
aan tafel zat, lieten sommigen die
een keer uitgenodigd waren te eten,
zien uit wat voor heerlijke kastelenn
ze stamden. En dat ze nou tevreden
moesten zijn met een héél klein ka
mertje bij de schoenmaker in het dorp.

De constante discipline.
In die grote Huizen was het doodstil.
Als dan de bel ging voor het eten,
dan 'stroomden in al die kamers men
sen. Dan kreeg je ••• nou ja •••
wat de pot schafte: zo •.• eh •••
aardappelsoep, hier en daar dreef
een stukje peterselie. Was heel
moeilijk.

kunstgeschiedenis heb ik de geschie
denis leren kennen. Ik had vaste pun
ten aan bouwwerken, die die of die
strijd hadden meegemaakt. Je hebt
dan ook het gevoel dat je mediamiek
dikwijls geleid wordt van historisch
punt tot historisch punt.

Voelde u het dat deze adellijke figuren
vaak zo een roerige geschiedenis achter , .
zich hadden?·

Nee, beheerste persoonlijk
heden. Umoet bedenken dat die in hun
huizen ook kleine vorsten waren over
hun bezit. Dat waren niet zomaar
luxe-mensen die zo in het wild leven.
Die hadden natuurlijk een discipline
betreffende hun bezitting van kind
tot kind meegekregen, om te weten
hoe men dat ordelijk besturen moest.

Wat is de meest opmerkelijke figuur
die u ontmoet hebt binnen de duitse
adel?

Dr. Udo von Alvensleben,
die ook door zijn werk een grote naam
heeft gekregen, was wel de belang
rijkste persoon en ook de grootste
stimulerende geest.

Ach weet u, er waren ook
grand-seigneuren bij, die veel
bruusker leefden; zoals in de Hundes
burg, geadeld in de vorige eeuw. Ro
buustere figuren. Om dat kasteel
Hundesburg goed te bewonen, maakte
de gastheer er altijd enorm veel la
waai met al zijn honden en ook de
geiten hadden er vrij spel. Die ren
den de trappen op met de kinderen.
Ja, die geiten stonden op de maho
niehouten tafels soms. Dat was een
drukte van belang, maar heel leuk.
Dat was nog voor de oorlog. Toen kon
men in zekere zin nog meer fantasie
vol leven, hè.

Had u soms niet moeite om als puriteinse
Hollander in het ietwat wufter levende
gezelschap uw draai te vinden?

U moet bedenken dat ik ge
zeI schappelijk wel aardig getraind
was als rondtrekkend portrettist,
door mijn reizen. En ik weet dat Von
Alvonsleben altijd zei, als er gas
ten waren, dat ik, wat zei noemden
zeer'gewand'was. Nou ja ••• om lei
ding te geven aan het niet deraille
ren van gevoelens of wat ook.

Is uw visie op de geschiedenis bein
vZoed door uw contacten met de adel?

Het is natuurlijk zo dat ik
een kunsthistorische opvoeding gehad
had. Op wonderl~jke wijze kwam ik in
steden met een intellectuele kliek
samen. Dat lag aan mijn natuur, en
misschien ook aan het gevoel voor
charme, dat men misschien bij zekere
standen vindt. U weet zelf wel dat
de kunstgeschiedenis het illustratie
boek van de geschiedenis is. Door de
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Ik kon toch door een zekere opvoeding

standhouden, want ik heb mij niet
bedreigd gevoeld. Ik heb altijd wel

profijt gehad en ik ben goed mijzelf

gebleven. Want er waren natuurlijk
wel eens omstandigheden dat er een
potlood geslepen moest worden en ie

mand zei: "Bel Hermann even". Ik
maakte daar natuurlijk geen gebruik

van. Ook gebeurde het wel eens dat
het bedienend personeel tegen mij zei:

"Ach, maar werktu in de late avond
daar nog aan. Ze zullen u er niet
eens zo dankbaar voor zijn". Dan zei
ik: "Hoor eens even, ik doe het niet

alleen voor jouw heer, maar ik ben
zelf ook zo nieuwsgierig naar het re

sultaat. Ik wil zo graag zien wat ik

kan". Dat het zo vruchtbaar is ge

worden, bewijst wel dat de 'Burgver

ein' het boek heeft uitgegeven van
mijn burchtentekenend leven. Wellicht

ook omdat ik in Duitsland zeer goede
relaties had.

ij bent er nooit steenrijk van gewor
den?

Dat ben ik zeker niet. Ik

vond het heel prettig al die mooie
meubelen en mooie inrichtingen te

zien, maar ik was doodgelukkig als

ik hier weer was en in simpelheid
mocht leven. Zoals Antoon van Welie

( een bekend portretschilder) die
met zilveren paneeltjes beslagen
deuren be,zat hier en daar, en prach

tige kunstvoorwerpen, en tegelijker
tijd dat gevoel uitstraalde dat de
armoede om de hoek van de deur keek.
Daar ben ik te Gronings solide voor.

Van nature monnik zijnde, zou ik heel

goed in een prettige cel kunnen wer
ken en dan de rijkdom van buiten be
kijken. Ik hoef het niet te hebben.

Heeft u bij uw cultuurhistorisch werk
veel steun ondervonden van wetenschaps
kringen in Groningen?

Nee, van Groningen heb ik

nooit enige steun gehad. De belang

rijkste steun die ik heb gehad, is
dat Niemeyer n.a.v. een gezicht op
Antwerpen mij de opdracht gaf om de

stad uit te beelden. Dat is het eni
~ wat ik uit Groningen aan steun
heb ontvangen. En uw collega Van Os

heeft mij door de molen gemalen. Die

heeft gevonden dat ik waarschijnlijk

een snob was die er altijd maar naar

'::~;iJ~~'~~r~~M~!t"1~fNX:f!W"'''W""',n-;'
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streefde aardige mensen te leren ken
nen, die een beetje te vleien om mo
gel~jk opdrachten van hen te krijgen,
maar dat is nooit het geval geweest.
Deze mensen bezaten de cultuurhisto
rische huizen, bezaten de parken en
de tuinen die zij in goede tijden
hebben laten aanleggen. Zo is het ge
komen dat ik hen geholpen heb. Ik
heb nooit gebedeld om een of andere
opdracht. Mijn opdrachtgevers zagen
wat ik deed.

Wat voor aanleiding had van Os voor
zijn aanval op u?

Ik vermoed dat het aan
jeugdige overmoed heeft gelegen. Er
is in jeugdige mensen nog geen uit
gebalanceerd oordeel en men is nog
niet goed in staat iets te waarderen
en de strijd om zelf gewaardèerd te
worden werkt soms verblindend en bo
vendien was mijn richting ook be
vreemdend voor hem en niet te plaat
sen in de Groninger schildersbent
of gemeenschap. Een beetje een eigen
weg!

een moeilijke tijd.

Wat een moeite heb ik ge
daan om mijn dagelijks brood te ver
dienen. Ik heb misboeken geïllus
treerd voor Amerika in Antwerpen, in
een autofabriek gewerkt. Ik had er
vreselijk het land aan, dat mijn ou
ders te veel zouden moeten offeren.
Ik ben ijverig geweest om zoveel mo 
gelijk mijzelf te bedruipen. Ik·~ben

er dankbaar voor dat het zo moeilijk
was. Dat ik uit het niets iets te
voorschijn moest roepen. De boeren
familie waar ik uit stamde, ze i: "Je
krijgt het eind niet en wij zullen
voor je moeten zorgen". Ik had toch
wel een heel sterk bewustzijn dat ik
dat niet wilde.

Is het tegenwoordig te gemakkelijk?

Ja. Het was vroeger wel h
hard, maar uit die hardheid ontstaat
ook wat. Hardheid is niet alleen hard,
maar ook opvoeding. Ik heb heel wat
afgezocht vroeger. In mijn jonge tijd
was ik dikwijls bij de monniken om
te kijken wat de geestelijke gemeen
schap voor mij kon betekenen. Het
was zo 'moeilijk dat je soms ook wel
eens dacht aan een vlucht uit de 9
wereld

eens dacht aan een vlucht uit de we
reld. Ik kwam tot de conclusie:
ook al ga je in het klooster, je
blijft mens. En je moet daar net zo
goed doorworstelen als ergens anders.
Je zal waarschijnlijk wakkerder tus
sen de mensen blijven, dan in de .
droom van het klooster.

Er is natuurlijk altijd
zo een geest die je leidt en die je
dit leert zien en dat lëert zien.
Ik heb zelfs het gevoel dat gestor
ven mensen mij nog leiden.

Vindt u het soms niet hard dat u zo
weinig verdient met uw werk?

Ik heb dat ook wel gedacht
als gecommitteerde, toen ik allerlei
stukjes moest nakijken. Toen verdien
de de huisschilder die mijn huis op
friste veel meer dan ik.

Over het leraarschap

Ik was: wel eens benauwd
voor mijn materiële toekomst. Plotse
ling viel de mantel van het leraar
schap op mijn schouders. Het leek
mij zo aardig het dagelijks brood te
verdienen op een school. En mijn
Duitse vrienden moesten een nieuwe
toekomst opbouwen. Om solidair met
hun te zijn dacht ik: laat ik ook
zo moedig zijn een nieuwe toekomst
op te bouwen en gehoorzaamheid te
leren. Net als een ambtenaar. Zodat
als ik weg ga, mij niets bespaard is
gebleven.

u beschouwde uw leraarschap als een
noodzakelijk kwaad?

Het was een plotseling
nát.·.'i.~::lijk uit het leven voortsprui
tende gebeurtenis, en het was mij
ook een levensbehoefte de moed te
hebben. Mijn vrienden zeiden: "Ik
vind het verdomd flink, flink dat je
het doet". Ik vond het nou zo aardig
om te leren geven. U kunt wel begrij
pen, dat ik misschien te meelevend
was voor de kinderen. De bereidstel
ling is kollossaal groot geweest.
Ik weet niet of het succes zo groot
geweest is. Ik vond het een kolos
sale zelfoefening; half kastijding,
maar tegelijkert~jd was ik ook wel
benieuwd hoe ik het eraf zou brengen.
Je eigen aard beter te ervaren tussen



'Jok verkrijgbaar via Je bo. -,

Hl-DI Tjeenk Willink bv

Qij~r~~ht@~_~~_~ijk~~Qt~~_i~_d~_prQ~i~

~i~_ÇrQ~i~g~~. B.W.Siemens
704 pag.~ ing.~ plus kaarten f79~50.

ISBN 9007788268

Groningen

Q§_r§giq_Çrq~i~g§~
de geografisch- economische geschiede
nis van een regionale centrumstad en
haar Ommeland. Door Prof. dr. H.J.Keuning.
VIII + 138 paginas~ ing.~ getll.~ intro
ductie prijs f78~50. ISBN 9007 468403
Na 7 januari 7975 wordt de prijs f22~50.

Doel van de auteur is het geven van een
geografisch-economische geschiedenis
van de stad Groningen. Tot ongeveer 1300
neemt deze stad een afzonderlijke en op
zichzelf betrokken positie in. Daarna
streeft zij - in feite tot op de dag
van vandaag- naar een centrumfunctie
voor haar wijde omgeving of "Ommeland".
Deze ontwikkeling wordt aan de ene kant
gestimuleerd door de behoeften van deze
omgeving, anderzijds door eigen initia
tieven. Het gevolg is dat het Omme-
land zich in de loop der geschiedenis
voortdurend wijzigt, zowel in zijn
ruimtelijke uitgebreidheid als in zijn
economische betekenis. Aan de beschrij
ving van elke fase in de geleidelijke
groei van de stad gaat een beknopte
beschrijving van de ver anderingen in
het Ommeland vooraf.

Deze studie bevat, behalve de algemene
aspecten van de strijd rondom de water
-beheersing, tevens een overzicht van de
-in de provincie Groningen bestaan heb-
bende dijkrechten en zijlvesten met hun
korte geschiedenis. Als uitgangspunt
is de tijd omstreeks 1200 genomen omJdt
toen de II ze eborg", J. i. de eerste ;-,r.. r..-.

dijk wer'o gelgd.

In de paasvakantie schreef
ik mlJ ln op een reis per autobus naar
de midellandse zee om de lente twee
keer te zien. Er werd mij altijd ge
zegd:"Stel je er niets van voor, van
de mensen die meerijden, ze zijn

zo afschuwelijk". Ik ben aan het
raam gaan zitten, en alkom je ook te
zitten naast de afschuwelijkste man
of juffrouw: wees alt~jd vriendelijk,
laat je gemoed niet beroeren. Maar
wend je tot moeder natuur; die vliegt
aan je voorbij. Neem je schetsboek en
ik heb geschetst. De meesten stonden
hun plaatsen af. Ontspanningsschetsen.
Ik beschouw het als een toerende con
versatie met het landschap, wat je
Goms niet lukt met de mensen. Het
landschap is altijd boeiend variabel:
dag landschap, dag huis.

De ~ereZd is hard.

lllensen staand. Weet je wat ook zo be
lcngrijk was om leraar te zijn? Je
mocht ziek zijn en je bleef toch in
je baan! En de vakanties werden door
betaald. Wat een wonder van ontdek
king!! Dat was een geruststelling van
mijn ziel. De zekere beveiliging van
het menselijk bestaan. De totale zelf
standigheid in de maatschappij is
soms heel zwaar. Vakantia was zoiets
buitengewoons! Ik zat de eerste vakan
tiedag en dacht: ik hoef niets! Mor
gen niets! Overmorgen ook niets!
Over de vakantie.

Dan zijn er mensen die in
tuinen zijn geïnteresseerd en die ko
pen dan een boek van mij om het te
kunnen kritiseren. Daar herken je de
wereld aan. Dan komen er mensen bij
je, die zeggen: "Je hebt een tuin ge
tekend, maar die hoeken van die gras
velden die zijn nooit zo afgeschuind
als jij ze hebt getekend. Dat komt in
de barok nergens voor". Ik voel dan
d.at ze er plezier in hebben zoietsge
vonden te hebben. Ikzeg dan:"Als je
het zonder vergrootglas bekijkt, dan
ljjkt het een rechte lijn, maar in
werkelijkheid is dat niet zo." En dan
is men teleurgesteld. Ja, wat droevig
eif';enlijk,hè. Dan heb ik wel eens pijn,
dLJ.i. mensen die suggereren dat ze be
Vl'] end zijn dan op een of andere wij
ze een beetje vijand zijn. Dat is nou
het leven, hè. Het is heel goed humor
te hebben. Ik gamorgen rustig weer
aan het werk. Het zij zo. JO


